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Vragen fractie CDA 
 
 
Algemeen 
1. In de Leeswijzer op blz. 1 staat  

“Indien de brutokosten prognose substantieel hoger is dan het verstrekte krediet, gaat het om een 
project waarbij de kredietvotering in meerdere fasen wordt gedaan of om een project waarvan de 

scope is gewijzigd. De nog volgende kredietaanvragen worden altijd ter goedkeuring aan het Algemeen 
bestuur voorgelegd.” 

 
Moet in de nieuwe situatie eigenlijk de laatste zin niet als volgt luiden? De nog volgende 
kredietaanvragen worden altijd aan het Algemeen bestuur voorgelegd, hetzij ter mandatering aan het 

Dagelijks Bestuur, hetzij ter goedkeuring. 
 
 Antwoord: Er is voor gekozen om uitsluitend projecten met een aanvraag uitvoeringskrediet in 2018 te 

laten mandateren. Een volgende stap zou zijn projecten waarvoor een aanvullend krediet nodig is te 
laten mandateren. Deze overweging kan meegenomen worden bij de evaluatie na het pilotjaar 2018. 

 

2. Is bij de te mandateren kredieten steeds een zelfde lijn aangehouden, bij de verhouding tussen “Bruto 
kosten prognose” en “Bijdrage derden”, in de situaties waarin wij zelf geen trekker zijn? 
Behelzen “bruto kosten” ofwel de totale projectkosten als wij trekker zijn, ofwel onze nettobijdrage als 
wij geen trekker zijn? 

 

 Antwoord: dat is juist. 
 

Instandhouding watersystemen ter mandatering in 2018 
 
3. Regionale kering Kerkvaartse Haven Waspik. 

Waarom wordt ter voorkoming van een uitgebreide kredietaanvraag, indien blijkt dat Waterschap 
trekker wordt, niet nu al een hoger kredietbedrag opgenomen? 
Is er de mogelijkheid om hier subsidie te verkrijgen van de Provincie vanwege de relatie 
“Vaarwegenbeheer” of wordt dat niet op projectniveau verrekend? Zie volgende project “Baggeren 

Vaarwegen Dintel”. 
 

Antwoord: Het vaarwegbeheer van de Kerkvaartse haven ligt bij de gemeente Waalwijk. Een 
provinciale bijdrage ligt hierdoor niet voor de hand. De regionale kering langs de Kerkvaartse haven is 
afgekeurd, omdat de onderwateroever te steil is geworden. Het oplossen van dit probleem ligt bij de 
gemeente Waalwijk, waarbij het waterschap een financiële bijdrage levert vanwege de afgekeurde 

regionale kering. De kans is erg klein dat het waterschap trekker wordt van dit project.  

 
4. Sluiscomplex Rode Vaart 

Hoe overstijgt deze aanpak de budgettering van beleidsveld vaarwegen? 
 
 Antwoord: Voor Vaarwegen is een investeringsbudget van € 1 miljoen per jaar beschikbaar. De 

provincie draagt hieraan bij 50% via de kapitaallasten. Dit budget is inclusief baggeren Vaarwegen. 

Derhalve wordt met dit project de huidige budgettering overschreden. Hierover zijn we met de 
provincie in gesprek over uitbreiding van de provinciale bijdrage. 

 
5. Planuitwerking Dijkversterking 14A Geertruidenberg 

Bijdrage derden is geraamd op 85%. Dat wijkt af van de 90% die wij kennen uit het HWBP. Hoe is dat 
te verklaren? 
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Antwoord: Het project valt onder het Hoogwaterbeschermingsprogramma (HWBP). De 

financieringsregeling van het HWBP voorziet in een bijdrage van 90% van de kosten voor de 
dijkversterking. Aangezien het een project betreft dat wordt voorgefinancierd, zijn de rentekosten van 
de financiering ten laste van het waterschap. De voorfinanciering loopt uiterlijk tot 2023. Indien er de 
komende jaren financiële ruimte in het HWBP programma ontstaat, zal de voorfinanciering eerder 

beëindigd worden, waardoor de rentekosten van het waterschap lager worden. 
 
6. Baggeren stedelijke gebieden 

Waarom wordt ter voorkoming van een uitgebreide kredietaanvraag, indien blijkt dat Waterschap zelf 
de trekker wordt, niet nu al een hoger kredietbedrag opgenomen? 

 
 Antwoord: Het waterschap trekt dit project. De reden dat het gaat om een netto financieel bijdrage 

van het waterschap is dat de gemeenten in aanmerking komen voor BTW teruggave volgens het BTW-
compensatiefonds. De facturen voor de afzet van de baggerspecie worden door de aannemer 
rechtstreeks aan de gemeenten gefactureerd, waardoor deze facturen niet ten laste komen van het 
uitvoeringskrediet. Hiervoor worden cofinancieringsovereenkomsten afgesloten met de gemeenten. 

 
7. Renovatie en modificatie kleine kunstwerken. 

Onder “wat bereiken” wordt hier geschreven “gemalen en krooshekreinigers gedurende 15 jaar op 
orde”. Bij gemalen Niervaert en Moerdijk, (en Bloemendaal en Kapelberg) wordt genoemd “gemalen  
met betrouwbaarheid van 30 jaar”. Waarom staat hier maar de helft van die tijd , met de genoemde 
15 jaren? 

 
Antwoord: De verschillen in afschrijvingstermijnen zijn het gevolg van het feit dat er per gemaal of 
krooshekreiniger verschillende renovaties uitgevoerd worden. In de afschrijvingstabel bij het 

Activabeleid 2017 (vastgesteld in het AB 09-11-2016) zijn voor de verschillende activiteiten/renovaties 
de daar bijhorende afschrijvingen vastgesteld. Deze zijn gebruikt bij het opstellen van de 
projectbeschrijvingen. 

 
 
Watersystemen ontwikkeling - lopend 
 

8.  Reduceren wateroverlast stedelijk water. 
Krijgt het AB nog een kredietaanvraag zoals op blz. 1 onder de Leeswijzer is vermeld, of wordt die nog 

aan de mandateringslijst 2018 toegevoegd? 
   
 Antwoord: Het AB krijgt nog een aanvullende kredietaanvraag indien het huidige beschikbare krediet 

niet afdoende is om alle kosten te dekken. Dit hangt op dit moment sterk af van de aankoop van 

percelen t.b.v. aanleg waterberging Wouw. Het project wordt dus niet toegevoegd aan de projectenlijst 
ter mandatering DB 2018. 

 
9. Realisatie EVZ Boomkikker 

Hier staan 3 projecten in 3 gemeenten genoemd. 
De bruto-kredieten zijn bij alle 3 lager dan de begrote kosten. Er is een einddatum uitvoeringsjaar van 
2019 genoemd. Toch zijn er voor 2018 geen aanvullende kredieten opgenomen in de lijst. Worden die 

nog opgenomen in de lijst ter mandatering? 
 

Antwoord: Het AB krijgt nog een aanvullende kredietaanvraag. Het eerder beschikbaar gestelde krediet 
is/wordt gebruikt voor de voorbereiding (indienen subsidieaanvragen, beschikbaar krijgen grond, 
inschakeling adviesbureau en interne kosten). De aanvullende kredietaanvragen zijn met name 

bedoeld voor het uitvoeren van de inrichtingsmaatregelen.  Aanvullende kredieten worden volgens de 
systematiek niet opgenomen in de projectenlijst ter mandatering.  

  
 
Watersystemen ontwikkeling ter mandatering in 2018 
 
10. Realiseren EVZ Bleekloop en Smalle Beek. 

Waarom wordt ter voorkoming van een uitgebreide verruimde kredietaanvraag, indien blijkt dat 

Waterschap zelf de trekker wordt, niet nu al een hoger kredietbedrag opgenomen? 
Of is met het eventueel trekker worden al rekening gehouden in de hoogte van onzekerheidsmarge 
van 20%? 
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Antwoord: De huidige raming is gebaseerd op een rolverdeling waarbij de golfclub het trekkerschap 

doet voor de EVZ op het terrein van de golfclub (500 meter) en het waterschap het trekkerschap doet 
voor het resterende deel van de EVZ (1500 meter).  De verwachting is dat het waterschap de 
trekkende rol van de golfclub –op verzoek van de golfclub- zal overnemen. Er zijn daarover echter nog 
geen definitieve afspraken gemaakt. Zodra de afspraken definitief zijn wordt onderzocht of een 

aanvraag aanvullend uitvoeringskrediet van het AB noodzakelijk is. 
 

11.  Realiseren EVZ Terheijden-Zonzeel 
Is het bedrag van € 1.900.000 begroot op basis van kentallen en/of recente ervaringen? 
Klopt het dat wij verwachten hiervan de trekker te zullen zijn? De bijdrage van derden is begroot op 
75%. Zitten hierin ook de bijdragen van partners zoals gemeente? 

 

 Antwoord: Het krediet bedrag is gebaseerd op kentallen. Wij verwachten hiervan trekker te zullen zijn. 
De bijdragen derden is inderdaad gebaseerd op subsidie (50% voor WBD deel) en bijdrage van de 
gemeenten (3/5 deel). 

 
12.  Realiseren EVZ Steenbergse Vliet – Ligne 

Klopt het dat wij verwachten hier geen trekker te zullen zijn, gezien de kostenprognose en het bijdrage 

percentage? Wat is de reden waarom dit project niet samengevoegd is met het project in het verwante 
gebied Halsters Laag – Oudland? 

 
 Antwoord: Het waterschap is trekker van het project. De gemeente gaat na verwachting zelf de 

subsidieaanvraag voor dit project voorbereiden waardoor de  % bijdrage van derden voor het 
waterschap vooralsnog 40% is. Het project is ontstaan vanwege de aanleg van de snelweg A4 door 
Rijkswaterstaat en de inrichting van bedrijventerrein Reinierpolder door de gemeente Steenbergen. 

Vanwege deze twee ontwikkelingen kunnen kansen voor de aanleg van de EVZ in hetzelfde gebied 
benut worden. Koppeling aan een ander project ligt daarom niet voor de hand. 

 
13. Aanpassen watersysteem en regionale kering Waalwijk. 

Er is een relatie met het project “Inrichting Natte Natuurparel Westelijke Langstraat”. 
Betreffen de hier genoemde werken, allemaal werken buiten het Natura2000-gebied Westelijke 
Langstraat? Geldt voor het nieuwe gemaal ook de deadline van 2021? 

Er staat 67% bijdrage van derden. Kunt u aangeven aan welke derden hier gedacht wordt? 
 

Antwoord: Ja, het betreffen allemaal werken buiten het Natura 2000 gebied Westelijke Langstraat. De 
deadline van 2021 geldt ook voor het nieuwe gemaal, aangezien het gemaal rand-voorwaardelijk is 
voor het kunnen opzetten van het peil in de Westelijke Langstraat. 
De bijdragen van derden zijn als volgt opgebouwd: 

67% van het werk betreft het creëren van de randvoorwaarde zodat het peil in de Westelijke 
Langstraat omhoog kan. De provincie draagt alle kosten hiervoor. 
33% van het werk beslaat het aanpassen van de waterhuishouding in de Buitenpolder. Dit is geheel 
een aangelegenheid van het waterschap en daarvoor is er geen bijdrage van derden. 

 
Zuiveren instandhouding ter mandatering in 2018 
 

14.  Renovatie Nieuw Vossemeer 
Uit de toelichting blijkt dat de kredietaanvraag voorzien is in AB van 29 november. 

  Daarbij zien wij graag de volgende vraag beantwoord:  
a. “Wat behelst de vernieuwing en de andere maatschappelijke waarde?” 
b. Is er sprake van een uitbreiding of vergroting van capaciteit, dan wel een nieuwe veranderde 

werkwijze? 
 

 Antwoord 
a. De kredietaanvraag komt inderdaad separaat in het AB van 29 november a.s. waarbij een keuze in 

uitvoering van het project wordt voorgelegd. Omdat dit project nog niet is gemandateerd is die 
voor de volledigheid opgenomen op de projectenlijst. Naast het recht toe recht aan 
‘instandhoudend renoveren’ is er in relatie met het Versnellingsplan duurzaamheid een ‘Duurzaam 
renoveren’ variant uitgewerkt. Bij de duurzame variant wordt: 

- de installatie energieneutraal middels minimalisatie energieverbruik en een veld zonnepanelen 
op het eigen terrein; 

- het chemicaliënverbruik geminimaliseerd door biologische fosfaat verwijdering; 
- een natuurlijke overgang gemaakt tussen gezuiverd afvalwater en ontvangend open water 

(een zogenaamde waterharmonica) in combinatie met de opgaves voor beek- en kreekherstel 
en aanleg van de ecologische verbindingszone. 
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Een uitgebreidere toelichting wordt in de separate kredietaanvraag aan het AB gegeven. 

b. Geen uitbreiding van capaciteit echter wel een veranderde en uitgebreidere werkwijze. Zie ook het 
antwoord onder a. 

 
15.  Veldmarkering leiding tracé zuiveren. 

Betreft dit onze leidingen in het gehele werkgebied? Is er afstemming en/of uniformering met de 
leidingen in het beheer van de gemeenten?  

 
Antwoord: Ja, het betreft alle afvalwatertransportleidingen in het werkgebied (380 km). 
Er is geen directe afstemming met de gemeenten omdat de leidingen die in beheer van de gemeente 
zijn, in bebouwd gebied liggen. De leidingen van het waterschap liggen vaak in het buitengebied en 
vanuit de samenwerking onder andere in de waterketen is er wel afstemming met de 

drinkwatermaatschappijen en de stichting Buisleidingenstraat. 
 
 
Zuiveren ontwikkeling ter mandatering in 2018 
 
16.  Renoveren en uitbreiding rioolgemaal Bosschenhoofd 

a. Betreft de opgenomen bijdrage derden (3-5%), de bijdrage van de gemeente Halderberge? 
b. Is in de prognose ook een overnamesom begroot? 

 
 Antwoord 

a. Ja, de opgenomen bijdrage betreft de bijdrage voor de uit te voeren renovatie en 
capaciteitsvergroting van de gemeente Halderberge. Het betreft de kosten voor werkzaamheden 
aan Rioolgemaal Bosschenhoofd welke nu in eigendom is van de gemeente. De rioolleiding en het 

ontvangende rioolgemaal Albano zijn eigendom van het waterschap en deze kosten komen voor 
eigen rekening. 

b. Er is geen aparte overnamesom begroot, de kosten van de geplande werkzaamheden aan 
rioolgemaal Bosschenhoofd is gelijk aan de overnamesom. 

 
17.  Actieplan veiligheid 

a. Betreft dit plan al onze 17 RWZI’s? 

b. Is er een vergelijkbare actie  te voorzien voor andere  werklocaties en installaties (werkplaatsen en 
gemalen)? 

 
 Antwoord 

a. Ja, dit plan omvat naast al onze 17 RWZI’s ook de objecten Rioolgemalen en Persstations en de 
objecten van Watersystemen (zoals poldergemalen) en de objecten van Bedrijfsvoering 

(bedrijfsgebouwen), kortom Waterschapsbreed. 
b. Nee, er wordt geen vergelijkbare actie opgestart. Immers andere werklocaties en installaties zijn 

onderdeel van de scope. 
 
Bedrijfsvoering instandhouding ter mandatering in 2018 
 
18.  Waterschapsverkiezingen 

Wordt bij de prognose uitgegaan van een vergelijkbare bijdrage aan de gemeenten als in 2015? 
 
 Antwoord: Ja. 
 
 

Bedrijfsvoering ontwikkeling  ter mandatering  in 2018 
 

19.  Implementeren zaaksysteem 
Is hierbij ook sprake van een samenwerking(srelatie) met Belastingsamenwerking West-Brabant? 
Worden met dit programma ook gegevens uitgewisseld met private partijen? 

 
Antwoord: In dit project is geen sprake van een samenwerkingsrelatie met Belastingsamenwerking 
West-Brabant. In dit project wordt, ten behoeve van dienstverlening aan burgers, agrariërs en 

bedrijven (klanten) het gebruik van webformulieren geïntroduceerd.  Daarmee vindt dus 
gegevensuitwisseling plaats met private partijen. Deze uitwisseling vindt te allen tijde een-op-een 
plaats met de betreffende klant en beperkt zich uitsluitend tot gegevens van de betreffende klant. 
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Fractie Ons Water / Waterbreed 
 
 

Watersystemen instandhouding- lopend 

 
1. Uitvoering 2e toetsing regionale keringen: graag opgave van de verdeling tussen interne kosten en 

externe advieskosten 
 

Antwoord: De kosten voor het waterschap zijn conform de kredietaanvraag in het AB van 13 
september 2017 als volgt opgebouwd: 

Externe kosten (incl. BTW)  €    907.500,- 
Interne kosten:    €    692.500,- 

 
2. Baggeren en saneren Boomvaart: waar komt de verontreiniging met asbest vandaan, wie is de 

veroorzaker, tot welke extra kosten leidt dit voor WBD, zijn de extra kosten te verhalen of is een 
subsidie mogelijk? 

 

Antwoord: Er is getracht om de veroorzaker te achterhalen maar het is vrijwel onmogelijk om een 
causaal verband te leggen tussen de asbestverontreiniging en de veroorzaker. De extra kosten 
bedragen € 100.000,-. en zijn niet te verhalen noch is er subsidie mogelijk. 
 

3. Vervangen gemaal Emilia en vernieuwen gemaal Westland. Graag een verklaring voor het grote 
verschil tussen het bruto krediet en de bruto kosten prognose. 

 

Antwoord: Het project nadert zijn afronding. Geleidelijk zijn de kosten in het project bijgesteld door  
1) meevallend aanbestedingsresultaat en 2) risico reserveringen die vervallen doordat het risico niet is 
opgetreden. Dit project heeft tot op heden een stabiel verloop gehad en weinig tegenvallers. 
 

Watersystemen instandhouding ter mandatering in 2018 
 

4. Vervangen van gemalen Roode Vaart, Emilia, Moerdijk, Niervaart, Bloemendaal en Kapelleberg: 
Waarom wordt soms met 30 en soms met 40 jaar betrouwbaarheid en beschikbaarheid gerekend? 

 
Antwoord: In de afschrijvingstabel bij het Activabeleid 2017 (vastgesteld in het AB 09-11-2016) zijn 
voor de verschillende activiteiten de daar bijhorende afschrijvingen vastgesteld. Deze zijn gebruikt bij 
het opstellen van de projectbeschrijvingen. 
 

5. Baggeren stedelijke gebieden: wat is de netto bijdrage van de betrokken gemeenten? 
 

Antwoord:  De netto bijdrage van de gemeente is ca. € 1.025.000,-. Aangezien de gemeenten in 
aanmerking komen voor BTW teruggave volgens het BTW compensatiefonds, worden de facturen voor 
de afzet van de baggerspecie door de aannemer rechtstreeks aan de gemeenten gefactureerd. In 
tegenstelling tot het verleden wordt hier dus geen krediet meer voor aangevraagd.  

 

6. De bijdrage van derden varieert sterk (van 2% tot 85%). Is er een systematiek om de bijdrage te 
berekenen? Kan de tabel worden aangevuld met een verklaring van de hoogte van de bijdrage van 
derden? 

 

Antwoord: De prognoses voor de bijdragen van derden worden per project bepaald en zijn onder meer 
afhankelijk van de doelrealisaties met bijbehorende subsidiepercentages. Ook kan er sprake zijn van 
samenwerkingsovereenkomsten of bestuursovereenkomsten. 

 Het toevoegen aan de tabel van een verklaring over de bijdragen van derden kan meegenomen 
worden bij de evaluatie van het pilotjaar 2018. 

 
7. Integrale aanpak onderhoudswerkzaamheden sluiscomplex Roode Vaart en Aanpassen diverse 

objecten telemetrie hebben een hoge onzekerheidsmarge van 50%, bij uitvoering op korte termijn 
(2019, 2020). Waardoor wordt deze hoge onzekerheid veroorzaakt? 

 
Antwoord: De onzekerheidsmarge van alle projecten is gebaseerd op een drietal afwegingen (scope-, 
contractueel- en uitvoeringsrisico). Op basis van een overall-afweging in combinatie met de projectfase 
(start voorbereiding) en de daarbij behorende onzekerheden zijn de genoemde projecten uitgekomen 
op 50%. 
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Watersystemen ontwikkeling- lopend  

 
8. Uitvoeren inrichting natte natuurparel Westelijke Langstraat: het verstrekte krediet is meer dan 2 

miljoen euro hoger dan de kosten prognose. Hoe wordt het te veel verstrekte krediet verwerkt? 
 

Antwoord: In principe blijft het verstrekte krediet ongewijzigd. Bij lastenberekeningen voor de 
Managementletters, begroting en Kadernota wordt altijd gerekend met de actuele kostenprognoses. 
 

9. Reductie wateroverlast stedelijk water fase 2&3: waarom is de bijdrage van derden (8%) relatief laag? 
 
 Antwoord: De financiële bijdrage hangt af van de oorzaak van het probleem. Bij rioleringsproblemen 

zijn de kosten voor de gemeente, bij problemen in het watersysteem zijn de kosten voor het 

waterschap. Bij dit project is voornamelijk sprake van problemen in het watersysteem. Bovendien 
hebben de gemeenten in een aantal gevallen de grond voor waterberging ingebracht. Deze 
grondkosten zie je niet terug als bijdrage van derden. Daarom is de bijdrage van derden relatief laag. 
 

10. Graag toelichting op het grote verschil in bijdrage van derden in de projecten EVZ Boomkikker Alphen-
Chaam (83%) en EVZ Boomkikker Breda (0%). 

 
Antwoord: Het waterschap is trekker voor de EVZ op grondgebied van Alphen-Chaam en zal de kosten 
die voor rekening komen van de gemeente moeten vóórfinancieren. Ook is voor grondgebied Alphen-
Chaam relatief veel subsidie toegekend. De gemeente Breda is projecttrekker voor de EVZ op eigen 
grondgebied. Dit betekent dat het waterschap een bijdrage aan de gemeente Breda zal verstrekken en 
geen bijdrage ontvangt van derden.  

 

11. Uitvoering gebiedsinrichting Cruijslandse Kreken. Graag toelichting op de sterk afwijkende verhouding 
tussen bruto krediet en bruto kosten. 
 
Antwoord: De prognose van kosten en opbrengsten is inclusief het resterende deel (fase 2), totale 
opgave 10 km EVZ en 12,5 km beek & kreekherstel.  De prognose van de voorbereiding van 
Cruijslandse Kreken fase 1 (ca. 1,7 km EVZ en 1 a 2 kilometer beek & kreekherstel) is gelijk aan het 
reeds verstrekte krediet van € 430.000,-. 
 

Watersystemen ontwikkeling ter mandatering in 2018 

 

12. Aanpassen watersysteem en –kering bij Waalwijk: welke partijen dragen bij aan de kosten en in welke 
verhouding? 
 

Antwoord: De bijdragen van derden is als volgt opgebouwd: 
67% van het werk betreft het creëren van de randvoorwaarde zodat het peil in de westelijke 
Langstraat omhoog kan. De provincie draagt alle kosten hiervoor. 
33% van het werk beslaat het aanpassen van de waterhuishouding in de Buitenpolder. Dit is geheel 
een aangelegenheid van het waterschap en daarvoor is er geen bijdrage van derden. 

 
13. Aankoop gronden en voorbereiden EVZ Laakse Vaart en Leurse Haven. Waarom is er geen bijdrage van 

derden? 
 

Antwoord: Dit project betreft alleen de aankoop en voorbereiding. Subsidie wordt toegekend op de 
uitvoerende maatregelen die niet binnen dit project vallen.  

 

Zuiveren instandhouding – lopend 
 

14. Fase 1 technische documentatie van assets waterschap breed op orde en Maken handleiding RWZIs 
beheersgebied waterschap: Graag toelichting waarom geen bruto krediet is opgenomen. 

 
Antwoord: Ten tijde van het opstellen van de projectenlijst was het uitvoeringskrediet (UvK) voor 
beide projecten nog niet door het DB beschikbaar was gesteld. Inmiddels is dit gebeurd / staat 
gepland: 

 Op 31 oktober 2017 heeft het DB ingestemd met toekenning van het uitvoeringskrediet voor 
een bedrag van € 750.000,- voor het project maken handleidingen RWZI’s. 

 De planning is dat de kredietaanvraag van € 900.000,- voor het project “Fase 1 technische 
documentatie Waterschapsbreed op orde”  in het DB van 12 december a.s. wordt 
geagendeerd.  
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Zuiveren instandhouding ter mandatering in 2018 
 
15.  Renoveren en capaciteitsuitbreiding rioolgemalen, vervangen onderdelen Nieuwveer, renovatie RWZIs 

en vervangen procesautomatisering Dongemond hebben een hoge onzekerheidsmarge van 50%, bij 

uitvoering op relatief korte termijn (2019, 2020). Waardoor wordt deze hoge onzekerheid veroorzaakt? 
 
Antwoord: De onzekerheidsmarge van alle projecten is gebaseerd op een drietal afwegingen (scope-, 
contractueel- en uitvoeringsrisico). Op basis een overall-afweging in combinatie met de projectfase 
(start voorbereiding) en de daarbij behorende onzekerheden zijn de genoemde projecten uitgekomen 
op 50%.  

 

Zuiveren ontwikkeling- lopend 
 
16. Vervanging van maatregelen binnen werkeenheid De Baronie: Waarom is er geen bijdrage van derden? 
 

Antwoord: Dat komt omdat het waterschap geen trekker is van dit project maar degene die 
(financieel) bijdraagt aan de uitvoering van het project. 

 
Zuiveren ontwikkeling ter mandatering in 2018 
 
17. Renoveren etc. rioolgemaal Bosschenhoofd: hoeveel draagt de gemeente bij aan de renovatie en de 

exploitatie in de toekomst? Is de overdracht van de voorheen gemeentelijke taak aan het waterschap 
door de gemeente afgekocht? Heeft WBD wettelijke instrumenten om een gemeentelijke bijdrage af te 
dwingen? 

 
Antwoord: Het besluit om rioolgemaal Bosschenhoofd over te dragen naar het waterschap stamt uit 
2012. Toen was er nog sprake van het Kernenbeleid. Basis van dit beleid was dat alle rioolgemalen 
benedenstrooms van een stedelijke kern in beheer en eigendom zouden moeten zijn bij het 
waterschap. Bij Bosschenhoofd was de situatie anders: het rioolgemaal voor de totale kern van 
Bosschenhoofd was van de gemeente. De transportleiding vanaf dit gemaal is wel van het waterschap. 
 

Afgesproken is (in 2012) dat de gemeente de kosten zou dragen voor het in de juiste toestand 
opleveren van het rioolgemaal Bosschenhoofd (de gemaalrenovatie). Omdat het waterschap ook aan 

het werk zou gaan met de leiding en het beste weet in welke toestand wij dit gemaal willen hebben om 
het in aanmerking te laten komen voor overdracht, is afgesproken dat het waterschap het werk aan 
het rioolgemaal zou doen (tegelijkertijd met de leiding) op kosten van de gemeente. 
 

De gemeente draagt na overdracht niet meer bij aan renovatie of exploitatie in de toekomst. Het is ook 
niet afgekocht en er zijn ook geen wettelijke instrumenten voor. Sterker nog: het kernenbeleid is 
inmiddels ingetrokken/vervallen. Insteek bij het wel of niet overdragen van een rioolgemaal is nu wat 
“het beste is voor de Brabantse Burger”. In dit licht kan bij de verdere uitwerking en detaillering 
wellicht de conclusie anders worden dat het gemaal beter in beheer bij de gemeente kan blijven. Dit 
wordt momenteel uitgewerkt. Deze uitwerking zal resulteren in een bestuurlijke afspraak tussen 
waterschap en gemeente over het beheer en eigendom van het rioolgemaal. 

 
18. Waarom is bij een aantal grote voorgenomen investeringen (bijv. Renovatie RWZI Nieuw-Vossemeer) 

geen onzekerheidsmarge opgenomen? 
 
Antwoord: Hiervoor loopt inmiddels een kredietaanvraag en dan vervalt de onzekerheidsmarge. 

 
19. Renoveren rioolgemalen Oudenbosch, uitvoeren actieplan veiligheid en praktijkonderzoek verbeteren 

werking nabezinkbassins hebben een hoge onzekerheidsmarge van 50%, bij uitvoering op relatief 
korte termijn (2019, 2020). Waardoor wordt deze hoge onzekerheid veroorzaakt? 

 
Antwoord: De onzekerheidsmarge van alle projecten is gebaseerd op een drietal afwegingen (scope-, 
contractueel- en uitvoeringsrisico). Op basis een overall-afweging in combinatie met de projectfase 
(start voorbereiding) en de daarbij behorende onzekerheden zijn de genoemde projecten uitgekomen 

op 50%.  
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Bedrijfsvoering instandhouding ter mandatering in 2018 

 
20. Organisatie waterschapsverkiezingen 2019. Graag toelichten dat zowel onzekerheidsmarge als bijdrage 

van derden 0% bedraagt. 
 

Antwoord: Op grond van de Waterschapwet en de Kieswet zijn de waterschappen verplicht 1x per 4  
jaar verkiezingen te organiseren. Naast de verplichte bijdrage aan de gemeenten, is het overige  
krediet bestemd voor interne uren en communicatie. Al deze bedragen zijn gebaseerd op eerdere  
verkiezingen en dus bekend.  
Voor gemeenten bestaat er een gemeentefonds waarin het Rijk onder meer in een bijdrage voorziet 
voor het organiseren van verkiezingen. Er bestaat niet zoiets als een Waterschapsfonds. 
Waterschappen worden vanouds geacht hun eigen verkiezingen te financieren. Een bijdrage van het 

Rijk wordt niet voorzien. 
 
Bedrijfsvoering ontwikkeling ter mandatering in 2018 
 
21. Implementatie zaaksysteem WBD: heeft het uitstel van de invoering van de Omgevingswet en de 

onzekerheden dit hiervan het gevolg zijn, invloed op dit project?  

  
Antwoord: Het uitstel van de invoering van de omgevingswet en de daaruit volgende onzekerheden 
hebben geen invloed op dit project. 

 
Algemeen 
22. Worden projecten die op de lijst staan van uitvoering vanaf 2019 en volgende jaren (met een grote 

onzekerheidsmarge) op dit moment aan het DB gemandateerd of komen die volgend jaar op de lijst 

terug? 
 
Antwoord: Alle projecten die nu op de lijst ter mandatering staan kunnen voor 2018 gemandateerd 
worden, dus ook de projecten met een grote onzekerheidsmarge. Wordt er in 2018 nog geen 
uitvoeringskrediet aangevraagd, dan komt het project voor 2019 opnieuw op de projectlijst ter 
mandatering. 

 

23. Indien kredieten aan het DB gemandateerd zijn, komen majeure projecten dan nog terug in het AB? 
Bijvoorbeeld bij eerste beoordeling primaire keringen, 2e toetsing regionale keringen, vervanging 

gemaal Emilia / renovatie gemaal Westdijk. 
 

Antwoord: De mandatering d.m.v. deze lijsten is uitsluitend voor het verkrijgen van uitvoeringskrediet. 
Voor de overige stukken die door het AB vastgesteld moeten worden of waarmee het AB wordt 

geïnformeerd blijft de bestuurlijke route hetzelfde. Hierbij kan gedacht worden aan projectplannen, 
voorkeursalternatieven, Managementletters en projectevaluaties. 
 

Fractie Bedrijven 

Watersysteem instandhouding  ter mandatering in 2018 
 
1. Renovatie gemalen Moerdijk en Niervaert 

Dienen deze dieselpompen als back-up bij extreme situaties?  Wat zijn de capaciteiten van deze 
pompen ?  Als het als back-up is, moeten er dan overal reservepompen komen of kun je volstaan met 
aansluitingen waar mobiele pompen makkelijk op aangesloten kunnen worden ? En wat zou dat 
besparen ? Er gaat een afweging gemaakt worden om de dieselpompen te vervangen door elektrische 

pompen.  Wordt hierbij wel rekening gehouden met (algehele) uitval van de stroomvoorziening, 
waarbij dan de elektrische pompen ook niet meer zouden werken maar dieselpompen wel ? 

 

 Antwoord: De dieselpompen zijn geen backup bij extreme situaties. De afweging tot wel/niet 
vervangen heeft hoofdzakelijk te maken met de leeftijd van de dieselpompen en bijbehorende 
beschikbaarheid en betrouwbaarheid. Bij de afweging dieselpomp of elektrische pomp wordt een breed 
spectrum aan criteria meegenomen waaronder de kans op uitval stroomvoorziening. 

    
2. Renovatie en modificatie van kleine kunstwerken 2018 

Zijn bij deze krooshekreinigers vragen uit de maatschappij om deze te vervangen door voor de 
recreatievaart (kano’s e.d.) passeerbare versies, of is dit gezien de locaties niet van toepassing ? 

  
 Antwoord: Dit is op dit moment nog niet inzichtelijk en zal worden meegenomen in de voorbereiding. 
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Zuiveren instandhouding  ter mandatering in 2018 
 
3. Renovatie RWZI Nieuw-Vossemeer 

Bij context staat dat een duurzamere oplossing incl. uitvoeringskrediet op 29-11-2017 voorgelegd gaat 

worden aan het AB; Dan hoeft dit project toch niet meer op de mandateringslijst voor 2018? 
 

Antwoord: Dat is juist. Instandhoudend renoveren van RWZI Nieuw-Vossemeer is op de 
mandateringslijst geplaatst. Daarnaast is echter een duurzaam alternatief uitgewerkt. Een keuze 
tussen beide opties is parallel de bestuurlijke route ingebracht. Inmiddels is het DB akkoord en wordt 
de keuze separaat aan het AB voorgelegd. Dit project kan daarmee van de mandateringslijst af. 

 

4. Vervangen motor en tandwielkasten van de puntbeluchters RWZI Nieuwveer 
Is er gekeken naar veel energie zuinigere bellenbeluchters in plaats van punt beluchters? 

         Zo nee, waarom niet ?  Zo ja, waarom is dan niet gekozen voor een energie zuiniger type beluchters   
Is dit op langere termijn niet beter ? 

  
Antwoord: Ja, er is een aantal jaren geleden een strategische studie uitgevoerd naar de toekomst van 

de RWZI Nieuwveer. Hierin is geconcludeerd dat bellenbeluchting technologisch niet uitvoerbaar is 
omdat de beluchtingstanks te ondiep zijn waardoor er te weinig zuurstofoverdracht plaats kan vinden. 
Aanpassingen aan de civiele installatie zouden zeer kostbaar zijn. In deze strategische studie is wel de 
ambitie uitgesproken om het energieverbruik door nieuwe zuiveringstechnieken terug te brengen. Op 
dit moment loopt er op Nieuwveer een onderzoek naar het gebruik van mainstream demon (koude 
annamox). Afhankelijk van de uitkomsten van dit onderzoek zal bekeken gaan worden of de 
hoeveelheid en wijze van de beluchten verminderd kan worden.  

Echter, een aantal van de motoren en tandwielkasten gebruikt voor de beluchting op RWZI Nieuwveer 
komen aan hun maximum draaiuren, wat onacceptabele risico’s met zich mee brengt. Om de 
continuïteit van RWZI te borgen dienen deze vervangen/gereviseerd te worden en kan niet gewacht 
worden tot het einde van de proef en het daar op volgende herontwerp. 

 
Zuiveren ontwikkeling  ter mandatering in 2018 
 

5. Renoveren en capaciteitsuitbreiding rioolgemaal- en leiding Bosschenhoofd-Oudenbosch en 
Rioolgemaal Oudenbosch-Albano 

Het rioolgemaal wordt overgenomen van de gemeente Halderberge. De gemeente betaald mee aan de 
renovatie. De hoogte is echter nog niet vastgelegd. Bij bijdrage derden staat echter een percentage 
van slechts 3% tot 5%. Klopt dat ? 

  

 Antwoord: Dat is juist. De opgenomen bijdrage betreft de bijdrage van gemeente Halderberge. Het 
betreft de kosten voor werkzaamheden aan rioolgemaal Bosschenhoofd welke nu in eigendom is van 
de gemeente. 
Het totaal aan werkzaamheden is echter veel ruimer: 
 De vrij verval rioolleiding tussen rioolgemaal Bosschenhoofd en rioolgemaal Albano dient 

vervangen te worden door een persleiding. 
 en het ontvangende rioolgemaal Albano dient gerenoveerd en uitgebreid te worden in capaciteit. 

Zowel de rioolleiding als rioolgemaal Albano zijn in eigendom van het waterschap. De kosten voor 
vernieuwing en renovatie komen voor eigen rekening en zijn bepalend voor het totaal. Dat is ook de 
verklaring voor het lage percentage aan bijdrage van de gemeente Halderberge. 

 
Bedrijfsvoering instandhouding  ter mandatering in 2018 

 
6. Aanschaf bedrijfswagens muskusrattenbeheersing 

Bij bijdrage derden staat 0%. Maar Aa en Maas en De Dommel betalen uiteindelijk toch ieder 1/3 deel 
van de kosten? Worden bij het doorbelasten van de (afschrijvings) kosten aan Aa en Maas en De 
Dommel ook de daarop betrekking hebbende kapitaallasten meegenomen ? 

 
Antwoord: De kapitaallasten worden inderdaad meegenomen in de jaarlijkse afrekening van de 
exploitatiekosten van de GR Muskusrattenbestrijding met de waterschappen Aa en Maas en De 

Dommel. De bijdrage van derden staat 0% omdat de waterschappen niet rechtstreeks aan de 
investering bijdragen. 
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Fractie ongebouwd 

 
Watersystemen instandhouding – lopend 
 
1. Renovatie Keenesluis:  

Wat draagt dit project bij aan het beperken van de wateroverlast in Fijnaart en omgeving. In de media 
wordt gesproken over een bijdrage aan dit project van € 500.000 en dit project voorstel gaat uit van  
€ 1.600.000,-. Is dit een ander project? Wat zijn de consequenties van recreatief gebruik voor het 
achter liggend gebied en is dit te combineren met de aangelegde ecologische verbindingszone. 
 
Antwoord: Het project draagt bij aan het beperken van wateroverlast door het toepassen van een 
geautomatiseerde koppeling van de inlaat aan een gebiedsregeling. Dit is een onderdeel van de 

renovatie van de Keenesluis waar voor de uitvoering van de maatregelen een uitvoeringskrediet van  
€ 1.600.000,- noodzakelijk is. Waar het bedrag van € 500.000,- in de media op gebaseerd is bij de 
projectorganisatie niet bekend. 
De restauratie van de Keenesluis legt een solide basis voor de ontwikkeling van recreatief medegebruik 
welke door derden als modules aan de sluis kunnen worden toegevoegd. Deze modules dienen de 
vergunningstoets te doorstaan waarbij het effect op de aangelegde ecologische verbindingszone wordt 

meegenomen. 
 
Watersystemen instandhouding ter mandatering in 2018 
 
2. Renovatie gemalen Moerdijk en Niervaert 

Waarom gaan we de gemalen en dieselpompen renoveren en tijdens dit traject afwegen of we de 
dieselpompen gaan vervangen door elektrische. Kan deze afweging niet vooraf worden gemaakt, zodat 

renovatie van de dieselpompen niet onnodig wordt gedaan. 
 
 Antwoord: Voordat gestart wordt met de renovatie van de dieselpompen wordt eerst een afweging 

gemaakt of dit de voorkeur heeft (kijkend naar betrouwbaarheid en beschikbaarheid van deze 
pompen). Indien dit niet het geval is, worden de dieselpompen vervangen door elektrische pompen.   

 
Watersystemen ontwikkeling ter mandatering in 2018 

 
3. Aankoopgronden en voorbereiden ecologische verbindingszone Laakse Vaart/Leurse haven: 

Hoeveel grond dient er te worden aangekocht?  
 
 Antwoord: Binnen dit project gaat het over de aankoop van 5 hectare grond. 
 

Zuiveren instandhouding ter mandatering in 2018 
 
4. De zuiveringen Bath, Nieuwveer, Dongemond worden in vele project voorstellen genoemd. In hoeverre 

kunnen er nog kosten worden bespaard door meerdere projecten te koppelen. 
 

Antwoord: Vanuit het verleden is veel ervaring opgedaan met het clusteren van projecten. Deze  
ervaringen zijn vertaald naar uitgangspunten wanneer clusteren efficiënt is. Op basis van deze  

uitgangspunten zijn de aangeboden projecten reeds geclusterd. Het nog verder clusteren zou  
contraproductief zijn in zowel geld als beheersbaarheid. 

 
 
Fractie Water Natuurlijk 

 
Algemeen 

1. wat wordt precies bedoeld met Brutokosten? Kosten waar BD zelf voor aan de lat staat? Dus excl 
cofinanciering door anderen? Of heeft dit ook nog iets met BTW-inclusiviteit te maken? Daar waar 
anderen bijdragen wordt gesproken over netto-kosten voor BD, dus…. Kosten waar we zelf voor aan de 
lat staan? 

 
Antwoord: De bruto-kosten betreffen de uitgaven of kosten die door het waterschap worden gemaakt 

voor de uitvoering van het project. Is er sprake van bijdragen van derden of subsidies, dan zijn de 
netto kosten: bruto-kosten minus bijdragen van derden. De kapitaallasten worden gerekend op basis 
van de netto-kosten. 

 Met de BTW heeft dat niets te maken. Het waterschap kan de BTW in de meeste gevallen niet 
verrekenen of compenseren. Uitgaven of kosten worden altijd inclusief BTW vermeld. 
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Watersystemen instandhouding – lopend 

 
2. Baggeren Boomvaart:  hoe wordt hierbij aandacht besteed aan inrichting natuurlijke oevers en aan 

meekoppelkansen voor natuurontwikkeling? 
 

Antwoord: Omdat de Boomvaart geen functie heeft in het kader van beekherstel of ecologische 
verbindingszone is hier in dit project geen rekening mee gehouden. Het naastgelegen gebied 
(westelijk) is een natte natuurparel die inmiddels is ingericht. 

 
3. Baggeren singels Reeshof: liggen middenin woongebieden. Zeer geschikt om inwoners iets mee te 

geven over nut/noodzaak van het waterschap bij de baggerwerkzaamheden. Oftewel: hoe wordt hierop 
ingespeeld vanuit Communicatie? 

 
Antwoord: Via nieuwsbladen zijn omwonenden op de hoogte gebracht van de werkzaamheden en de 
nut en noodzaak van het werk. 

 
4. Aanleg inspectie-pad De Heen: is het mogelijk om dit pad ook toegankelijk te maken voor vissers of 

andere recreanten?  

 
Antwoord: Het betreft een half-verhard inspectie pad op dijkvak 5 en 6 dat bestaat uit menggranulaat. 
Het nieuwe inspectie pad is echter geen “openbaar” pad en is slechts bestemd voor onderhoud en 
inspectie door WBD. Het toegankelijk maken voor vissers en andere recreanten moet formeel  geregeld 
worden via de gemeente 

 
5.  Vervanging materieel 2017: 2017 is bijna voorbij, dus waar hebben we het over? 

Vervanging materieel: kan worden aangegeven welke duurzaamheidscriteria GWW bij de aanschaf als 
uitgangspunt gehanteerd worden? Evt. welke PIANOO-criteria? 

  
 Antwoord: Het gaat hier om een verstrekt uitvoeringskrediet, waarbij de aanschaf van materieel nog 

loopt. Het betreft materieel zoals vermeld in de DB nota van 18 april 2017: maaiboot incl. trailer, 
Grondkar, elektrische vorkheftruck (gebruikt), rijtractor t.b.v. dieplader 140 PK (gebruikt), zandzak 
vulmachine incl. transportband t.b.v. calamiteiten bestrijding en 200 m1 tijdelijke waterkering. 

Genoemde duurzaamheidscriteria zijn hiervoor niet expliciet gehanteerd. 
 

Watersystemen instandhouding ter mandatering in 2018 
 
6.   Baggeren Dintel: bij de kolom Context wordt gemeld dat bijdrage derden geen bijdrage aan de 

investering is. Waar dragen derden dan wel aan bij? En zijn ‘derden’ in dit geval de provincie? Dus BD 

betaalt 1 miljoen en de provincie ook? 
 
 Antwoord: De investering bedraagt € 1 miljoen en wordt voorgefinancierd door het waterschap. 
 De provincie betaalt achteraf 50% mee via de kapitaallasten bij de jaarlijks afrekening van de 

exploitatiekosten van het vaarwegenbeheer dat door het waterschap wordt uitgevoerd. 
 
7. Onderhoud sluiscomplex Rode Vaart Moerdijk: waarom is het onzekerheidspercentage 50%? 

 
Antwoord: De onzekerheidsmarge van alle projecten is gebaseerd op een drietal afwegingen (scope-, 
contractueel- en uitvoeringsrisico). Op basis een overall-afweging in combinatie met de projectfase 
(start voorbereiding) en de daarbij behorende onzekerheden zijn de genoemde projecten uitgekomen 
op 50%. 

 
8. Planuitwerking Dijkversterking 14A: wie zijn de derden die 85% betalen? En moeten we het bruto-

bedrag lezen als kosten voor BD? Dat zou betekenen dat derden 3,6 miljoen bijdragen? Correct? 
 

Antwoord: Het project valt onder het Hoogwaterbeschermingsprogramma (HWBP). De 
financieringsregeling van het HWBP voorziet in een bijdrage van 90% van de kosten voor de 
dijkversterking. Aangezien het een project betreft dat wordt voorgefinancierd door het waterschap, zijn 
de rentekosten van de financiering ten laste van het waterschap. De voorfinanciering loopt tot uiterlijk 

2023. Indien er de komende jaren financiële ruimte in t HWBP programma ontstaat, zal de 
voorfinanciering eerder beëindigd worden, waardoor de rentekosten voor het waterschap lager worden. 

 
9. Kwaliteitsimpuls Legger: kunt u iets meer uitleggen welke procesverbetering hier nodig is en wat er 

nodig is om dit beter te laten aansluiten bij de O.W.? 
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Antwoord: In een eerdere fase is een inventarisatie gedaan naar de risico’s die het waterschap loopt 

met de huidige legger. Dit project is bedoeld om deze risico’s te beheersen. Binnen het project wordt 
een actualisatieslag gemaakt en wordt gezorgd dat er wordt voldaan aan de nieuwe verplichtingen 
vanuit de Omgevingswet. Daarnaast worden, in het reguliere proces, de werkprocessen rondom de 
legger aangescherpt 

 
10. Er worden veel renovaties van gemalen opgevoerd. Kunt u aangeven welke van de gemalen in BD-

gebied inmiddels vispasseerbaar zijn, welke daarvoor op de rol staan om aangepakt te worden? Kunt u 
vervolgens aangeven of de genoemde aan te pakken gemalen Rode Vaart, Emilia, Westland, Moerdijk, 
Niervaart, Bloemendaal, Kapelberg inmiddels vispasseerbaar zijn en of dit in het project is opgenomen 
om te realiseren? Als dit nog niet is opgenomen, valt dit wel onder de zgn meekoppelkansen. Kunt u 
aangeven wanneer wel/niet op meekoppelkansen in dit verband wordt ingegaan? Kunt u zeggen welk 

type gemaalpompen deze gemalen nu hebben en hoe visvriendelijk die zijn? Gemaal Niervaart ligt in 
een EVZ, dus kunnen we er vanuit gaan dat dit een reden is om in ieder geval hier vispasseerbaarheid 
te realiseren?  
 
Antwoord: Op dit moment is nog geen gemaal geheel volledig vispasseerbaar in het beheersgebied van 
Brabantse Delta. Wel zijn in het recente verleden visvriendelijke maatregelen uitgevoerd bij gemalen 

om schade zoveel mogelijk te beperken. Alleen gemalen op een vismigratieroute staan op de 
nominatie te worden voorzien van een vispasseerbaarheid. De gemalen waar deze opgave voor van 
toepassing is,  zijn de gemalen Keizersveer, Hamse Polders, Niervaert, Lokkerpolder, Oude Prinslandse 
Polder, Brooijmans, Ligne, Zoutesluis, de Pals, Noordland, Driepolders en Tonnekreek. Bij de 
voorbereiding tot renovatie van gemaal Niervaert wordt nadrukkelijk de afweging gemaakt tot ombouw 
naar vispasseerbaar maken meegenomen als meekoppelkans. Overigens kan de vispassage ook buiten 
het gemaal om worden gerealiseerd. De gemalen Roode Vaart, Emilia, Westland, Moerdijk, 

Bloemendaal en Kapelberg liggen niet op een vismigratieroute en zullen om die reden niet 
vispasseerbaar hoeven te worden gemaakt. Wel wordt bij de renovatie van deze gemalen ook de 
afweging gemaakt tot installeren van visvriendelijke pompen.  
 

Watersystemen ontwikkeling – lopend 
 
11. Reduceren wateroverlast stedelijk water fase 2 & 3: wat is fase 1? Er wordt genoemd dat wordt 

samengewerkt met betrokken gemeenten. Welke zijn dit en waarom deze? Niet alle gemeenten dus? 
Waarom niet? En wordt in dit project ook expliciet opgenomen om aandacht te besteden aan betrekken 

van burgers? Dus niet alleen informeren, maar ook betrekken, en mee laten doen (tegel eruit, groen 
erin bijv.)? welke plek krijgen inwoners in deze plannen. Fantastisch communicatieve aanleiding en 
contactmoment immers. Hoe benutten we dit? 

 

Antwoord: In fase 1 (afgerond) ging het om soortgelijke wateroverlastproblemen. Het betreffen in 
principe alle gemeenten uit ons beheersgebied waar een wateroverlastprobleem is in stedelijk gebied. 
De omwonenden worden zoveel mogelijk betrokken bij de problemen. Zo hebben we in Fijnaart een 
werkplaats georganiseerd waarbij de inwoners zelf mee mochten denken aan oplossingen voor het 
wateroverlastprobleem. In Bosschenhoofd zijn grondeigenaren vroegtijdig betrokken in de planvorming 
en krijgen de gelegenheid om mee te denken. Zo hebben er ‘keukentafelgesprekken’ plaatsgevonden 
waarin gezamenlijk is gekeken naar de mogelijkheden voor verbreding en het onderhoud van de 

waterloop. We zijn nu bezig met de uitwerking van een schetsontwerp op basis van de input uit de 
keukentafelgesprekken waarmee we vervolgens terug gaan naar de grondeigenaren om dit te 
bespreken.  

 
12. Opstellen KRW-analyses tranche 1 en 2 : kennis van externe stakeholders wordt meegenomen. Hier 

wordt een opsomming gegeven die niet uitputtend is. Vraag: vallen de landgoedeigenaren, de natuur- 
en milieuorganisaties hier ook expliciet onder? Zijn er nog meer tranches voorzien, zo ja welke? 

 
Antwoord: Alle externe stakeholders die kennis en gegevens kunnen inbrengen bij de analyses worden 
meegenomen. Dus ook landgoedeigenaren, de natuur- en milieuorganisaties. Met tranche 1 en 2 is het 
gehele beheersgebied gedekt. 

 
13. Grondaankopen Gat van Den Ham: welke TBO’s hebben hier grondposities? Hoeveel grond zou BD 

willen verwerven hier? Hoe sluit dit aan bij de reeds gemaakt start met een EVZ hier? Maakt dit project 
dus deel uit van het realiseren van de gestarte EVZ? Welk deel van de EVZ is gereed en welk deel 
moet nog gerealiseerd worden? 
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Antwoord: Met de gronden uit dit project zijn 7,3 km EVZ, 5,8 km  beek- en kreekherstel, 27 ha 
inrichting EHS/NNP, 1,4 km viswater en 3 km kadeverbetering, gerealiseerd (EVZ Gat van den Ham en 
Zwaluws Getij). De gronden die hierna over waren zijn op verzoek van het Kavelruilloket van de ZLTO 
beschikbaar gehouden voor een derde kavelruil  voor met name agrarische doelen. Dit project is in een 

afrondingsfase en kan, na verkoop overtollige ruilgronden, afgesloten worden in 2018. 
 
14. Anticiperende strategische grondaankopen: hoeveel beoogt BD aan te kopen? Max van voorraad die 

wordt beoogd als ruilgrond? 
 

Antwoord: Dit project is bedoeld om strategische gronden te kunnen aankopen op kansrijke locaties 
waar het waterschap doelen heeft of in de omgeving van deze locaties (ruilgrond).Hiervoor is het 

budget beschikbaar. Er is geen beoogd aantal ha aan te kopen ruilgrond.  
 
15. Cofinanciering  Pop3: onder het ‘Wat’: vaststelling vd subsidieregeling is toch aan de provincie? Hoezo 

is dit een project? Wat doen we als BD hierin precies? Waarom pas in 2020 en niet in 2018? Dan zou 
er meer subsidie benut kunnen worden, zo lijkt het. 

 

Antwoord: De uiteindelijke vaststelling van de subsidieregeling is inderdaad aan de provincie. Hier 
wordt openstelling van subsidietender bedoeld.  
 
Voor POP3 subsidies geldt de voorwaarde dat de subsidie altijd 50% wordt gecofinancierd door een 
decentrale overheid. De financiering is dus 50% EU en 50% decentrale overheid. Subsidieaanvragers 
krijgen vanuit de subsidieregeling een beschikking van 100%. POP3 wordt uitgevoerd door de 
provincies. Zij bepalen de verdeling van het geld over verschillende thema’s en stellen 

subsidieregelingen vast, etc. 
In Noord-Brabant hebben de waterschappen gelobbyd om veel geld beschikbaar te krijgen voor de 
waterthema’s. De provincie is hiermee akkoord gegaan, onder voorwaarde dat een deel van POP3 
subsidies wordt gecofinancierd door de waterschappen. 
De subsidieregeling POP3 Water moet dus worden gecofinancierd door de waterschappen. Dit houdt in 
dat we in overleg met de provincie bepalen wanneer de regeling wordt opengesteld, voor welk budget 
en zorgen dat we een budget beschikbaar hebben om aanvragen die worden toegekend te 

cofinancieren (50%). 
 

De eerste openstelling is inmiddels achter de rug. In West-Brabant is 1 project ingediend: Herinrichting 
Bovenloop Donge. Een samenwerkingsproject tussen de gemeente Tilburg en het waterschap voor het 
realiseren van beekherstel en EVZ’s. De datum van inbedrijf name is 2020, omdat we in dat jaar de 
laatste facturen voor onze cofinanciering verwachten te ontvangen.  

 
16. Uitvoering Gebiedsinrichting Cruijslandse Kreken: waarom realisatie pas in 2024? Dit loopt toch nu al? 

Kan het eerder gerealiseerd worden? en hoe moeten we het gevraagde krediet bezien? Is dit voor de 
hele periode tot 2024? 

  
Antwoord: Het project is een participatie project waarbij overleg en samenwerking is met de omgeving 
in Kruisland en Wouw. De verwachting is dat de uitvoering van fase 1 in 2018/2019 gerealiseerd is en 

voor het resterende deel (fase 2) moeten de gronden nog worden verkregen. Met de huidige inzichten 
is de verwachting dat dit uiterlijk in 2024 kan zijn gerealiseerd.  

 
De prognose van kosten en opbrengsten is inclusief het resterende deel (fase 2). De prognose van de 
voorbereidingskosten van Cruijslandse Kreken fase 1 is gelijk aan het reeds verstrekte krediet van  

€ 430.000,-. 
 

Watersystemen ontwikkeling ter mandatering in 2018 
 
17. Aanpassing watersysteem en –kering bij Waalwijk: hangt dit samen met wateroverlast die bedrijven in 

dit gebied ondervonden hebben? Welk nieuw gemaal wordt gebouwd en waar? 
  

Antwoord: Nee, dit houdt geen verband met de bedrijven die wateroverlast hebben ondervonden. Het 

project zorgt voor het realiseren van een essentiële randvoorwaarde voor het project Westelijke 
Langstraat. In het project Westelijke Langstraat is een peilverhoging voorzien in het Zuider 
Afwateringskanaal. Om dat te kunnen realiseren moeten gebieden die nu afwateren op dit kanaal 
worden afgekoppeld en moet er een alternatieve afwateringsroute worden gecreëerd. Dit laatste is het 
doel van het project Aanpassen Watersysteem en –kering Waalwijk. Het voornemen is om gemalen 
aan te leggen in de Capelsche polder nabij de havensluis van Waalwijk. 
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Zuiveren Instandhouding- lopend 
 
18. Renovatie slibgistingstanks Bath: aan welke duurzaamheidsdoelen uit WBP wordt gerefereerd? 
 

Antwoord: Als bijdrage om het eigen energieverbruik duurzaam op te wekken. In de gistingstanks  
wordt biogas geproduceerd en op locatie omgezet in elektriciteit voor het eigen verbruik. 
 

19. AWP 2.0: hoe moeten we hier het bruto krediet van 54 miljoen begrijpen versus bruto kosten van 68 
miljoen? Meer kosten dan krediet? En dit is de 1e aanvraag UVK. Is er al een inschatting bekend van de 
volgende aanvragen? Zo ja hoeveel en hoe hoog? 

 

Antwoord: De vernieuwing van een deel van de installaties (persstation Moerdijk en persstation  
Hoeven) is niet opgenomen in het uitvoeringskrediet. In worst case is hier € 14 miljoen voor benodigd.  
De maatregelen op deze installaties kunnen pas goed bepaald worden als het effect van de reiniging  
van de persleiding tussen deze persstations is afgerond. Deze reiniging is in uitvoering en wordt dit  
jaar afgerond. De € 68 miljoen bruto kosten is daarom op dit moment nog steeds actueel. In 2018 
zullen de maatregelen voor persstation Moerdijk en Hoeven definitief bepaald worden; najaar 2018 zal 

het effect op de werkelijk benodigde kosten in beeld zijn. De aanvraag van het 2e uitvoeringskrediet 
staat gepland voor 2019.  

 
Zuivering instandhouding ter mandatering in 2018 
 
20. Renoveren, capaciteitsuitbreiding rioolgemalen Dorst, Dinteloord, Armendijk, Noordhoek: er wordt 

aangegeven dat de capaciteit tevens uitgebreid wordt. Waarom? Heeft dit met toenemende 

wateroverlast te maken? Zijn de klimaatprognoses hierin verwerkt? Of anders? 
 

Antwoord: Op rioolgemaal Dorst en Dinteloord wordt de capaciteit uitgebreid. In Dinteloord is dat het 
gevolg van de afspraken die in het afvalwaterakkoord met de gemeente zijn vast gelegd (AWA). In het 
AWA zijn ook klimaatprognoses verwerkt. Op Dorst vindt capaciteitsuitbreiding plaats omdat 
verdergaande afkoppeling van hemelwater niet mogelijk is door de ligging van de kern Dorst in een 
grondwaterbeschermingsgebied. Het infiltreren van hemelwater is hierdoor gebonden aan extra 

maatregelen die zijn voorgeschreven door de provincie. De afweging heeft uitgewezen dat uitbreiding 
van capaciteit van het rioolgemaal de beste oplossing is. 

  
Zuiveren Ontwikkeling –lopend 
 
21. Vervanging maatregelen binnen werkeenheid Baronie: wat draagt gemeente Zundert hier zelf aan bij?  

 
Antwoord: De bijdrage van de gemeente Zundert over het totaal van de onder de afvalwaterakkoorden 
uitgevoerde maatregelen bedraagt 42%. 

 
22. Pilot EssDe Nieuwveer. 

a. Wat voor een pilot is dit?  
b. We lezen over energiebesparing: wat zijn de doelen die we op dit punt willen bereiken en met 

welke middelen/technieken?  
c. Omdat dit een landelijk voorbeeld is, willen we graag de projectbeschrijving toegestuurd krijgen 

om ons uitgebreider op de hoogte te stellen. 
 

Antwoord 

a. Het betreft een pilot die wordt uitgevoerd op een zuiveringsstraat van de RWZI Nieuwveer (18% 
van de totale capaciteit) Deze pilot doen we in samenwerking met het bedrijf SWECO en het 

project wordt begeleid door een STOWA-commissie.  
b.  Het doel van de pilot is om Nieuwveer energieneutraal te maken, enerzijds door een lager 

energieverbruik in de beluchting en anderzijds de introductie van een 
stikstofverwijderingstechniek die geen koolstofbron meer nodig heeft waardoor het rendement 
van de A-trap verder opgevoerd kan worden waardoor een hogere energieproductie bereikt 
wordt. 

c.  Een toelichting is als bijlage toegevoegd (op de laatste pagina’s van dit document). 
 
23.  Bioplastics Bath:  onderzoek naar opschaling is zeker interessant en conform wens WBP.  
  Water Natuurlijk mist een pilot over het meedoen aan de zuivering van medicijnen/medicijnresten uit 

rioolwater. We hebben in het AB afgesproken dat BD mee gaat doen aan een pilot op dit punt. Kunt u 
stand van zaken in deze aangeven? 
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Antwoord: De projectenlijst gaat over projecten, waarvan in 2018 een krediet aangevraagd gaat  
worden. Voor wat betreft het voornemen tot een pilot rond zuivering van microverontreinigingen, is er 
nog geen concreet project in voorbereiding. Wel is het zo dat in de besluitvorming van het AB over de 
BOB-waterkwaliteit is besloten tot een tandje er bij, mede m.b.t. aanpak van microverontreinigingen. 

Daarover is besloten dat maatregelen hiertoe binnen het domein van WS volgend jaar 8 ton extra 
mogen kosten.  
Voor maatregelen in het domein van ZB is nog geen concrete investeringsruimte op dit gebied 
benoemd. Daarover is afgesproken dat concrete voorstellen begin 2018 volgen en aan het bestuur 
zullen worden voorgelegd. Een pilot microverontreinigingen verwijderen op een rwzi zal hier in vallen. 
De stand van zaken is onlangs gedeeld in de commissie Watersystemen. Daar is aangegeven dat we 
nog wachten op de publicatie van de landelijke hotspot analyse en de resultaten van de schone 

maaswaterketen. Deze twee producten vormen input voor het formuleren van onze eigen 
projectvoorstellen voor ons waterschap en de binnen de maaswaterketen partners. Momenteel wordt 
gewerkt aan deze voorstellen.  

 
24. Mandatering aan DB 
  De 3 genoemde projecten zijn al gemandateerd aan DB kennelijk? 

  
 Antwoord: Uit de vraag blijkt niet welke 3 projecten worden bedoeld. De projecten Maatregelen 

Baronie, pilot energiefabriek Nieuwveer en Bioplastics uit zuiveringsslib betreffen 
ontwikkelingsinvesteringen met een door het algemeen bestuur verstrekt uitvoeringskrediet. 

 De projecten rioolgemaal Oudenbosch, Actieplan veiligheid en Praktijkonderzoek nabezinktanks RWZI 
 Bath staan nu op de lijst ter mandatering van het DB. 
  

Bedrijfsvoering instandhouding – lopend 
 
25.  Vervanging wagenpark: wat zijn de duurzaamheidscriteria die gebruikt worden om de 22 auto’s aan te 

schaffen? We hebben hier eerder naar gevraagd en over gesproken en geconstateerd dat niet optimaal 
de beschikbare criteria gevolgd worden.  

 
Antwoord: De aanschaf van de auto’s maakt onderdeel uit van de gezamenlijke aanbesteding met de 

Dommel en AA en Maas die in 2016 is uitgevoerd. Het 1e deel van de auto’s t.b.v. Muskusrattenbeheer 
is reeds dit jaar uitgeleverd en de levering van het 2e deel vindt plaats in 2018.  De nota (inclusief 

duurzaamheidscriteria) die door het AB op 15 juli 2015 is vastgesteld is hierin leidend.  
 

 
Bedrijfsvoering instandhouding  ter mandatering in 2018 

 
26. Bedrijfswagens Muskusratten: bij deze 19 wagens dezelfde vraag als  bij vorige punt. 
  

Antwoord: De aanschaf van de auto’s maakt onderdeel uit van de gezamenlijke aanbesteding met de 
Dommel en AA en Maas die in 2016 is uitgevoerd. Het 1e deel van de auto’s t.b.v. Muskusrattenbeheer 
is reeds dit jaar uitgeleverd en de levering van het 2e deel vindt plaats in 2018.  De nota (inclusief 
duurzaamheidscriteria) die door het AB op 15 juli 2015 is vastgesteld is hierin leidend.  

 
 
Bedrijfsvoering ontwikkeling – lopend 
 
27. Verbetering Dienstverlening: welke dienstverlening wordt hier bedoeld? Een klachtensysteem, een 

vraag systeem, of …?? Wat is kort gezegd die dienstverlening zoals geformuleerd in Overheid 2017? 
Wat is kortgezegd de visie van de Unie hierop? Hoe wordt de afdeling Communicatie hierbij de spil? 

  
Antwoord: hier wordt de (digitale) dienstverlening naar de burger genoemd. De visie bestaat uit 4 
pijlers: gastvrije houding en gedrag, 1 loket-gedachte (Frontoffice) en samenwerking met omgeving. 
De vierde pijler beschrijft wat er nodig is aan informatievoorziening om de andere 3 pijlers te 
realiseren. Vanuit het project Verbetering dienstverlening vinden onder meer de voorbereidingen plaats 
voor onder meer een nieuw zaaksysteem (incl. relatiesysteem), website, aansluiting basisregistraties 

enz. Om de klant zo goed mogelijk van dienst te zijn is er een intensieve samenwerking tussen de 
Frontoffice, het programma Dienstverlening, Bestuur & Communicatie, de Verkeerstoren en 
backofficeprocessen. 
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Fractie PvdA 

 
Algemeen 
1. Afschrijvingstermijnen 

Regelmatig is sprake van beschrijvingen als “de komende x-aantal jaar betrouwbaar” “x-aantal jaar 

bedrijfszeker” “voldoen de komende x-aantal jaar aan de kwaliteitsdoelen” etc. 
Mogen we er van uit gaan dat daarmee wordt bedoeld de afschrijvingstermijn? 
Zo ja, vanwaar de veelheid van afschrijvingstermijnen, waarin wij geen consistente gedragslijn in 
kunnen herkennen? 
7j / 10 j / 15 j / 20j / 30j / 40 j worden genoemd! 

 
 Antwoord: Waar mogelijk is uitgegaan van de afschrijvingstermijnen die zijn opgenomen in de 

afschrijvingstabel van het Activabeleid 2017, zoals vastgesteld door het AB van 09 november 2016. In 
veel gevallen zal een project echter uit meerdere onderdelen bestaan met verschillende 
afschrijvingstermijnen. In die gevallen is uitgegaan van een gemiddelde afschrijvingstermijn. 

 
Watersystemen instandhouding ter mandatering in 2018 
 

2. Integrale aanpak sluizencomplex Roode Vaart 
Hoe verhoudt zich deze investering in relatie tot het totaal plan verbetering regionale keringen? 

 
Antwoord: Het sluizencomplex Roode Vaart is een kunstwerk in de primaire kering. Vanuit de toetsing 
regionale keringen is langs de Roode Vaart slechts een klein stukje kering afgekeurd. Dit betreft een 
vergunde damwand. Er is dus geen directe relatie met het project regionale keringen. 

 

3. Kwaliteitsimpuls werkproces legger 
Hoe past dit / sluit dit aan bij het project digitalisring omgevingswet? 

 
Antwoord: Dit sluit naadloos aan. Eén van de hoofddoelen van het project kwaliteitsimpuls legger is 
namelijk voorsorteren op de komende Omgevingswet. Om in de legger in de toekomst aan te laten 
sluiten op de omgevingswet  is het nodig dat alle ‘beperkingszones’ (nu beschermingszones) op kaart 
komen te staan en digitaal zichtbaar worden voor inwoners. Dit wordt in dit project opgepakt. 

 
4. Vervanging onderhouds- en calamiteitenmateriaal  

Wat verstaan we hier onder? 
Hoe specialistisch is dit materiaal? 
Is dit in de markt beschikbaar en in te huren? 

 

 Antwoord: Hieronder worden  verstaan onderhoudsmachines (maaiboten, kranen, tractoren e.d.) en 
calamiteitenmaterialen (noodpompen, leidingen, aggregaten e.d.). Het betreft vaak niet specialistische 
zaken die weliswaar in de markt beschikbaar zijn maar  het waterschap de mogelijkheid geven om zelf 
gericht, flexibel en snel bij calamiteiten acties uit te kunnen voeren. 

 
Watersystemen ontwikkeling lopend 
 

5. Anticiperend strategische grondaankoop zien we terug in het project Gat van Ham en in het project 
6685. Vanwaar dit onderscheid?  
Ook zien we als zelfstandig project grondaankopen EVZ Laakse Vaart!(heet ook strategisch 
grondaankoop) 
Is een overzicht te verstrekken van de benutting van pr 6685 en de te verwachte overboekingen naar 

te onderscheiden projecten waarmee ruimte zou ontstaan binnen dit project? 
 

 Antwoord: Indertijd (2010) was het budget benodigd voor de Kavelruil Gat van den Ham dusdanig 
groot dat besloten is voor een apart krediet, naast IP 6685. Op dit moment wordt er aan gewerkt om 
de twee budgetten weer samen te voegen. Het project EVZ Laakse Vaart is dusdanig specifiek dat er 
voor gekozen is dit separaat te houden. Het is mogelijk om een overzicht te verstrekken. Dit zal in de 
vorm van een mededeling aan het algemeen bestuur plaatsvinden. 

 

6. Reduceren wateroverlast Stedelijk water fase 2&3: Hoe kan het zijn, dat er maar 8% bijdrage door de 
gemeente wordt verleend? De gemeente is medeverantwoordelijk voor de toename van verharde 
oppervlakten  en heeft de taak om dit te voorkomen. 
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 Antwoord: De financiële bijdrage hangt af van de oorzaak van het probleem; is er sprake van een 
rioleringsprobleem dan zijn de kosten 100% voor de gemeente. Ligt het probleem in de watergang 
waarop wordt geloosd, dan zijn de kosten 100% voor het waterschap. Bij interactie tussen riolering en 
oppervlaktewater worden de kosten 50%-50% gedeeld waarbij de gemeente vaak grond inbrengt en 

het waterschap de aanlegkosten betaalt. Ook is het mogelijk dat er zowel werkzaamheden aan de 
riolering/afkoppeling regenwater plaatsvinden als werkzaamheden aan de waterloop/berging. In dat 
geval betaalt ieder zijn eigen kosten en is de bijdrage van de gemeente niet direct zichtbaar. 

 
7. Verbetering Regionale keringen: Het project zet zwaar in op participatie van belanghebbende. Waarom 

is bijdrage derde dan maar 3%? 
 

 Antwoord: De raming betreft de nu ingeschatte bruto-projectkosten. Daarin is opgenomen een bijdrage 
van RWS voor de extra verbeteropgave als gevolg van de inzet van waterberging Volkerak Zoommeer. 
Overige koppelkansen worden in de nu lopende projectfase verkend, maar zijn op dit moment nog niet 
bekend. Als er zich koppelkansen voordoen zal dit leiden tot een hogere bijdrage van derden en 
(afhankelijk van de hoogte van de geraamde kosten van de koppelkansen) tot een hoger raambedrag 
van de bruto projectkosten. 

 
8. Uitvoering inrichting natte natuurparel Noordrand Midden: in de startnotitie MER wordt nog gesproken 

van realisering in 2013(!) wat is er gebeurd dat einddatum nu op 2023 staat? 
 

Antwoord: het project is voortijdig (in 2010) beëindigd als gevolg van Rijksbezuinigingen op de 
aankoop van natuurgronden. De provincie heeft de realisatietermijn van het Natuurnetwerk Brabant nu 
gesteld op 2027. Vanwege een mogelijke koppeling tussen dit project en het project Verbetering 

Regionale Keringen wordt voor een deel van het projectgebied 2023 aangehouden als einddatum. 

9.  Uitvoering inrichting natte natuurparel Westelijke Langstraat: “maatschappelijk gevoelig en complex” 
Hoe wordt AB betrokken bij project i.v.m. gevoeligheid? 

 Antwoord: De planfase wordt getrokken door de provincie. Er is in de planfase geen formele rol voor 

het AB omdat er geen Projectplan Waterwet noodzakelijk is. Er is sprake van een Provinciaal 
Inpassingsplan (PIP). Gedeputeerde Staten is het bevoegd gezag.  

Omdat het belang om het AB tijdig te betrekken bij het project wordt onderkend zal het projectteam  
voor AB-leden en Raadsleden (en directie Staatsbosbeheer) een informatiebijeenkomst/-avond 
organiseren, zodra de drie varianten van het MER/inrichtingsplan in concept gereed zijn (naar 
verwachting voorjaar 2018).Daarnaast is bespreking in de Commissie Watersystemen voorzien. 

 

Watersystemen ontwikkeling ter mandatering in 2018 
 
10. Toetsing wateroverlast 

Waarom heet dit een investering en maakt het geen onderdeel uit van de regulier bedrijfvoering? 
Dit is toch een continu proces? 

 
Antwoord: De toetsing op wateroverlast doorloopt een zes-jaarlijkse cyclus, welke gelijk loopt met de 

bestuurlijke cycli van de provincie Noord-Brabant. Door de omvang, input en kosten wordt dit 
projectmatig aangepakt. Uit een recent rekenkameronderzoek is gebleken dat een meer frequente of 
continue toetsing niet doelmatig is door het kleine aantal fysieke wijzigingen in het systeem.  

 
11. Aanpassen watersysteem / kering Waalwijk 

Kunt u ons een beknopte beschrijving geven van dit projectplan? 

(Benoemen hoofd elementen en relatie met aanpalend beleid) 
 
 Antwoord: Het project zorgt voor het realiseren van een essentiële randvoorwaarde voor het project 

Westelijke Langstraat. In het project Westelijke Langstraat is een peilverhoging voorzien in het Zuider 
Afwateringskanaal. Om dat te kunnen realiseren moeten gebieden die nu afwateren op dit kanaal 
worden afgekoppeld en moet er alternatieve afwateringsroute worden gecreëerd. Dit laatste is het doel 
van het project Aanpassen Watersysteem en –kering Waalwijk. Er zullen watergangen worden 

verbreed en een aantal gemalen worden gebouwd. 
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12. Bijdrage hoogwaterbeschermingsprogramma 2018: Waarom een project? Dit komt toch ieder jaar 
terug? 

 
 Antwoord: Toen bij het opstellen van de kadernota 2011 de HWBP bijdrage voor het eerst in beeld 

kwam is er in een thema AB (24-11-2010) over gesproken of we deze bijdrages zouden moeten 
activeren of via exploitatie moeten nemen. Kijkend naar (1) Het meerjarig nut, (2) wat andere 
waterschappen deden en (3) het financieel effect (direct in exploitatie leverde in de eerstkomende 
jaren een zeer grote lastenverzwaring op) is toen door het algemeen bestuur besloten te kiezen voor 
activeren (toen nog op 50 jaar, later is dat terug gebracht naar 5 jaar). Vorig jaar is in het traject 
duurzaam financieel beleid opnieuw beoordeeld of we deze investeringen naar exploitatie willen halen. 
Door het bestuur is toen voor andere maatregelen gekozen, waarschijnlijk mede vanwege de grote 

financiële impact van het in exploitatie onderbrengen van de HWBP bijdrage. 
  
Zuiveren instandhouding lopend 
 
13. Fase 1 technische documentatie van assets waterschap op orde/Maken handleidingen RWZI's:  

a. Waarom is bij beide projecten het bruto krediet niet ingevuld?  

b. Waarom een project voor het maken van handleidingen? Is dit niet een standaardtaak? 
 

Antwoord  
a. Ten tijde van het opstellen van de projectenlijst was het uitvoeringskrediet (UVK) voor beide 

projecten nog niet door het DB beschikbaar was gesteld.  
Inmiddels is dit gebeurd / staat gepland: 
 Op 31 oktober 2017 heeft het DB ingestemd met toekenning van het uitvoeringskrediet voor 

een bedrag van € 750.000,- voor het project maken handleidingen RWZI’s. 
 Op 28 november 2017 besluit het DB over het toekennen van uitvoeringskrediet voor een 

bedrag van € 900.000,- voor het project Fase 1 technische documentatie van assets 
waterschap op orde. 

b. Ja, dit moet een standaardtaak zijn. Echter, momenteel zijn geen handleidingen voor de bediening 
van RWZI’s beschikbaar, enkel verouderde proceshandboeken. Voor een veilige en betrouwbare 
bediening van RWZI’s en voor een verankering van systeemkennis is er behoefte aan het hebben 

van bijgewerkte handleidingen. Tevens dient het proces van opstellen en beheren van 
handleidingen opgenomen te worden in de organisatie. Voor een snelle en efficiënte aanpak wordt 

het projectmatig aangepakt. Aansluitend wordt het weer een standaardtaak binnen de organisatie. 
 
Zuiveren instandhouding ter mandatering in 2018 

 
14. Terrein verbetering RWZI Dongemond 

Hoe past dit in relatie tot  de renovatie RWZI Bath , Dongemond , Nieuwveer? 
 
 Antwoord: Er wordt uitgegaan dat wordt bedoeld “Renovatie Bedrijfswaterinstallatie op RWZI’s Bath, 

Dongemond en Nieuwveer”. In de scope van dat project valt het renoveren van de 

bedrijfswaterinstallaties, waarbij het bestaande leidingwerk wordt vervangen door een robuuster 
materiaal en worden de bestaande proces, spoel- en sproeiwaterpunten aangepast naar de laatste 
ontwikkelingen van de Arbocatalogus. Dit vindt onder andere plaats op de locatie RWZI Dongemond 

 Het project “Terreinverbetering RWZI Dongemond” heeft tot doel om over het gehele terrein, de 
verhardingen, verlichting en hekwerken aan te pakken zodat dit voor de komende 10 jaar met 
nominaal onderhoud weer op orde is. In het verleden zijn meerdere (renovatie) projecten geweest, 

waarbij het terrein niet als geheel is beschouwd. Dat wordt nu in dit project wel integraal aangepakt. 

 Behalve de locatie hebben de beide projecten verder geen relatie met elkaar. 
 
Zuiveren ontwikkeling lopend 
 
15. Vervanging van maatregelen binnen de werkeenheid de Baronie: Hoe kan het zijn, dat het bruto 

krediet een keer zo hoog is als de bruto kosten prognose? 

 
 Antwoord: Het bruto krediet wijkt af, omdat dit (in 2009) gereserveerd was voor de nu (2016) 

vervangen maatregelen.  
 

De “Vervanging van maatregelen binnen de werkeenheid de Baronie” is een bestuurlijke bijstelling van 
de afvalwaterakkoorden (AWA’s) die waterschap met twee gemeentes (Zundert en Etten-Leur) heeft 
afgesloten. Het vermelde bruto-krediet bij de “Projectenlijsten bij de begroting 2018 ter mandatering 
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dagelijks bestuur voor het verstrekken van uitvoeringskredieten” is het kredietrestant van een eerder 

verstrekt krediet (IB 3-2008: € 1.495.000,-) voor het volledige afvalwaterakkoord (AWA) Zundert, 
(08I000273), in 2009 is dit krediet d.m.v. een kredietverschuiving (IB 2009-25, 09I003107) verlaagd 
tot € 695.900,-. De in 2016 afgesproken bijstellingsmaatregelen kosten totaal € 311.000,-.  
Het AB is over deze “Vervanging van maatregelen” geïnformeerd d.m.v. een mededeling (16IT043146) 

aan het algemeen bestuur van 9 november 2016. 
 
Zuiveren ontwikkeling ter mandatering in 2018 
 
16. Uitvoeren actieplan veiligheid 

a. Waarom is dit geen integraal onderdeel van / bij alle projecten? 
b. Is dit geen onderdeel van al het regulier planmatig en dagelijks onderhoud?  

 
 Antwoord 

a. Het thema veiligheid is onlosmakelijk verbonden met onze projecten. Het aspect  
veiligheid is dan ook een integraal onderdeel van alle projecten. Maar veiligheid gaat breder dan 
alleen projecten en is ook van belang bij de processen bediening en onderhoud.   

b. Het uitvoeren van veiligheidsmaatregelen om veiligheidsrisico’s te reduceren is gedeeltelijk  

onderdeel van het regulieronderhoud.  Echter, er zijn ook veiligheidsrisico’s die niet direct vanuit 
het regulier onderhoud worden beheerst.  De veiligheidsrisico’s worden geïnventariseerd door 
(externe) audits of veranderende wet- en regelgeving. Eén van doelstellingen van het actieplan 
veiligheid  is deze veiligheidsmaatregelen de komende jaren integraal uit te voeren.  Daarnaast 
beoogt het actieplan veiligheid om de onderscheidende veiligheidsrisico’s op een structurele en 
aantoonbare wijze te beheersen, waardoor structurele verbetering mogelijk is.  

 

Bedrijfsvoering instandhouding ter mandatering in 2018 
 
17.  Waterschapsverkiezingen 

Waarom geen onderdeel van de reguliere bedrijfsvoering? 
(jaarlijks opvoeren in de begroting toevoeging voorziening verkiezingen / 1x p 4j onttrekking) 

 
 Antwoord: Door het algemeen bestuur is het verleden de keuze gemaakt om de kosten van de 

Verkiezingen als een investering te beschouwen. In de afschrijvingstabel bij het Activabeleid 2017 
(vastgesteld in het AB 09-11-2016) is voor Verkiezingen een afschrijvingstermijn van 4 jaar 

opgenomen. 
 
Bedrijfsvoering ontwikkeling lopend 
 

18. Verbetering dienstverlening 
Waarom geen onderdeel van de reguliere bedrijfsvoering? 

 
Antwoord: De door de Unie van Waterschappen opgestelde visie voor dienstverlening beoogt een extra 
impuls te geven aan de verdere uitwerking van dienstverlening bij de waterschappen, zodanig dat deze 
vervolgens in de reguliere bedrijfsvoering ingebed kan worden. De visie bestaat uit 4 pijlers: gastvrije 
houding en gedrag, 1 loket-gedachte (Frontoffice) en samenwerking met omgeving. De vierde pijler 

beschrijft wat er nodig is aan informatievoorziening om de andere 3 pijlers te realiseren. De realisatie 
van drie van de vier pijlers vindt inderdaad grotendeels plaats via reguliere bedrijfsvoering. Het krediet 
wordt zoals vermeld / afgesproken in de kredietaanvraag voor het bestuur, grotendeels aangewend 
voor de realisatie van pijler 4 Informatiehuishouding op orde. Binnen deze pijler vinden onder meer de 
voorbereidingen van het nieuwe zaaksysteem, website en aansluiting basisregistratie plaats. 

 
19.  Verbeteren dienstverlening WBD: Hoe kan het zijn, dat het bruto krediet een keer zo hoog is als de 

bruto kosten prognose? 
 

Antwoord: De prognose van het project Verbeteren Dienstverlening wordt opnieuw bijgesteld naar  
€ 450.000, zodat deze weer gelijk is aan het krediet. Een van de doelstellingen van dit project is het 
voorbereiden van het nieuwe zaaksysteem inclusief relatiebeheer waarvoor in de kredietaanvraag ook 
geld voor was gereserveerd. Er is in overleg met de opdrachtgever voor gekozen om de 

voorbereidingen voor het project “Implementeren zaaksysteem waterschap Brabantse Delta” toch te 
blijven financieren uit het project Dienstverlening in plaats van het hiervoor begrote krediet (€ 225.000 
euro) over te hevelen naar het project zaaksysteem. Dit bleek administratief niet nodig. Deze 
ontwikkelingen veroorzaakten helaas een schommeling in de bruto kosten prognose. Bij de 
uiteindelijke kredietaanvraag van het project “Implementeren zaaksysteem waterschap Brabantse 
Delta” wordt hier rekening mee gehouden.  
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Bijlage bij vraag 22 pagina 14 vraag fractie Water Natuurlijk 
 

Belangrijkste aspecten uit het plan van aanpak voor project 800474  

Pilot EssDe Nieuwveer 

 

 

 
1. Inleiding 
In de innovatieagenda van het waterschap is koude Anammox als speerpunt opgenomen om energie en 
kosten  te kunnen gaan besparen. In dat kader wordt reeds onderzoek gedaan op de rwzi Nieuwveer met de 
UNAS-pilot. Aanvullend op dit onderzoek wordt hier een projectaanpak beschreven om met een alternatieve 
techniek het koude Anammox-spoor verder te onderzoeken. 
 

2. Bestaande situatie/probleemstelling 

Uit het lopende pilotonderzoek op Nieuwveer (met de UNAS-installatie) blijkt dat binnen het koude 

Anammox-concept met name de selectie van de juiste bacteriepopulatie de grote uitdaging is. Om koude 

Anammox in de hoofdstroom succesvol toe te kunnen passen lijkt het noodzakelijke een extra 
selectiemechanisme in te bouwen.   

De EssDe-technologie, waarbij de stikstofverwijdering plaats vindt via de nitritatie/de-ammonifacatie-route, 

heeft een extra selectiemechanisme in de vorm van een continu enting vanuit een DEMON-reactor. Deze 
technologie wordt in de praktijk momenteel nog slechts op een tweetal rwzi’s in Oostenrijk (Strass) en 
Zwitserland (Glarnerland) toegepast. Een proef onder Nederlandse omstandigheden is noodzakelijk om te 
kunnen beoordelen of toepassing op full-scale mogelijk is. 
Om koude Anammox in de hoofdstroom succesvol in de praktijk toe te kunnen passen is het waarschijnlijk 

noodzakelijk een extra selectiemechanisme te introduceren.  
 
 
3. Projectdoelstelling en gewenste uitkomsten 
Door het uitvoeren van een proef op praktijkschaal (één straat) op de rwzi Nieuwveer dient uitsluitsel 
verkregen te worden of de EssDe-technologie succesvol geïmplementeerd kan worden. De proef moet 

aantonen dat hiermee rwzi Nieuwveer omgebouwd kan worden tot een energieneutrale rwzi, met een 
aanzienlijk lager benodigd bebouwd oppervlak. Het ombouwen van de rwzi Nieuwveer naar een 

energieneutrale rwzi is nodig om de MJA-3 doelstellingen van het waterschap te kunnen realiseren. 
 
4. Eisen/Randvoorwaarden 
Het eindrapport van het onderzoek dient uitsluitsel te geven over de toepasbaarheid van het Ess-De-concept 
op de rwzi Nieuwveer. Tevens dient uit het rapport opgemaakt te kunnen worden wat implementatie naar de 

volle schaal betekent en welke opbrengsten het Ess-De concept op volle schaal heeft. 
Randvoorwaarde is dat de effluentkwaliteit minimaal gelijk moet blijven met de huidige effluentkwaliteit. Ook 
mag het Ess-De proces geen negatieve gevolgen hebben voor de andere milieucompartimenten. 
 
5. Algemeen 
Door het uitvoeren van een proef op praktijkschaal (één straat) op de rwzi Nieuwveer dient uitsluitsel 
verkregen te worden of de EssDe-technologie succesvol geïmplementeerd kan worden. De proef moet 

aantonen dat hiermee rwzi Nieuwveer omgebouwd kan worden tot een energieneutrale rwzi, met een 
aanzienlijk lager benodigd bebouwd oppervlak. 
 
 

6. Projectscope en afbakening 
Het project is een onderzoeksproject dat uitgevoerd gaat worden op een straat op de rwzi Nieuwveer. Doel is 

om aan te tonen of de EssDe-technologie succesvol geïmplementeerd kan worden in de praktijk. Verdere 
uitrol van het project, indien het onderzoek een positief resultaat oplevert behoort niet tot de scope van het 
project. Op basis van de onderzoeksresultaten zal vervolgens een goede inschatting gemaakt kunnen worden 
wat deze verdere uitrol inhoudt zowel inhoudelijk als financiëel. 
 
7. Werkwijze 
Het project maakt deel uit van het STOWA-project . “EssDe®, deammonificatie in de 

Waterlijn”. In dit project wordt behalve op de rwzi Nieuwveer ook onderzoek gedaan op de rwzi Velsen (HHS 
van Rijnland) en is ook waterschap Aa en Maas actief betrokken. 
Het STOWA-onderzoek wordt zoals gebruikelijk begeleidt door een begeleidingscommissie samengesteld uit 
vertegenwoordigers van diverse waterschappen.(waaronder in ieder geval vertegenwoordigers van 
bovengenoemde 3 waterschappen) 
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Als adviesbureau is Sweco (voorheen Sweco) bij het project betrokken. Zij zullen een ontwerp maken voor 

de pilot, het onderzoek begeleiden en zorgdragen voor de eindrapportage. 
 
Sweco heeft reeds eerder door Waterschap Brabantse Delta een haalbaarheidsstudie uitgevoerd voor het 
EssDe proces. Resultaat van het onderzoek was dat indien het EssDe proces op Nieuwveer geïntroduceerd 

zou worden een jaarlijkse besparing mogelijk tussen de k€340 en €575 mogelijk zou zijn. Bij een geschatte 
investering van k€540 
zou dit neerkomen op een zeer korte terugverdientijd.  Omdat het functioneren van het EssDe-proces nu 
slechts aangetoond kan worden op twee buitenlandse installaties achten wij het noodzakelijk dit ook voor de  
Nederlandse omstandigheden aan te tonen alvorens de rwzi Nieuwveer eventueel om te bouwen. 
 
Intern zal een projectgroep samengesteld worden om het onderzoek te begeleiden. 

 
 
8. Eindproductbeschrijving en productspecificaties 
Het onderzoeksproject moet resulteren in een eindrapport waarin antwoord gegeven wordt op de 
onderzoekvragen zoals: 

 Wat is de te behalen energiebesparing? 

 Wat is het effect van de hoeveelheid entmateriaal op het functioneren van het proces? 
 Wat is het effect van het lage slibgehalte op de bezinking in de nabezinktanks? 
 Welke effluentkwaliteit is haalbaar? 
 Wat is de stabiliteit van het proces? 
 Welke voorzieningen zijn nodig voor verdere implementatie op volle schaal? 


